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Introduction: 
The purpose of this document is to provide context, clarification and deeper 
explanation for why some people, including but not limited to Sylvanor/Dingo Ananas 
and far more recently myself (Rothary), are upset with the Brickadia developer team. 
I’m not sure if it’s even worth writing this document, because the developers have 
demonstrated unwillingness to honour their past promises of addressing and fixing 
issues within the community, but I’m writing it anyway even if just to help spread the 
word and set the record straight from our perspective. 
 
As to why I speak on Dingo's behalf at several parts in this document, this is Dingo's 
wish as he's not confident enough with his fluency in English to trust himself in 
converting his thoughts into English sentences, which in the past has already led to 
many misunderstandings and has thus requested I speak on his behalf when writing 
about this. I've known Dingo for over a decade and can easily interpret his thoughts 
and feelings and express them accurately on his behalf with his full approval. 
 
As to why we really even care about all this, instead of just leaving it be? We think 
the game is amazing and will be even more amazing as time goes on. We do not 
want the game to fail. We do not want the game to suffer from bad reputation at 
release, especially given how it's already suffering enough from the past pedo 
controversies. We're bringing attention to these issues because we know they will 
affect the game's reputation even more should it become public knowledge that this 
is how the developer team continues to handle things, showing they haven’t learned 
much from their past controversies. We do not support sweeping things under the 
rug – transparency is always better than being caught for hiding things (something 
people continue to remember the developers for regarding the pedo allegations 
against former developers, citing the delay in the developers taking action from the 
moment they learned about it). Knowing the developers, they're probably surprised 
to hear about there being issues to begin with, or alternatively attack it as baseless 
slander by a group of people who blindly hate them for no reason (as they did by 
their statement further below). This kind of opaque "nuh uh" type approach of 
denying issues (which they’ve openly acknowledged in the past until inexplicably 
changing their stance soon after) is in itself a major contributor to the developers' 



increasingly deteriorating reputation, and we hope the developers would eventually 
learn to see perspectives other than their own, like they once did in late 2021 for a 
brief moment, and actually for once learn from their past mistakes. 
 
And finally, why does Dingo Ananas even matter so much, why do we act so entitled 
about all this? Dingo Ananas, formerly (and still presently colloquially) known as 
Sylvanor, could be described as a sort of godfather of Brickadia the game. The game 
began as a Blockland save viewer for Unreal Engine to see what Dingo's Blockland 
cities would look like in a more capable engine. Dingo has been present in the 
project since its very inception as its oldest non-dev user and has had significant 
influence on the game's development as an advisor and a VIP community member, 
with the developers either consulting him or carefully listening to his wishes and 
concerns regarding new features and game mechanics. When the game still used 
Blockland assets prior to alpha 3, the brick selection was that of Dingo's Blockland 
server. The selector was added to the game for alpha 4 (as opposed to much later in 
alpha 5 as the original stated plan was) primarily so Dingo would agree to move over 
from Blockland to Brickadia to continue building his city in the new game instead. 
Dingo was also one of the first people to be added to the original QA team, the 
developers stating they didn't add him sooner simply because they thought they 
already did, claiming Dingo was supposed to be the very first person to be added. In 
short, Dingo used to be the person in the community. At this point the developers 
prefer sticking to smearing his name, as explained further in this document. 
 

Latest development: Toriel & Bones are cool :) 

Tldr; 
Toriel approached Bone For to apologise for everything. Mistakes were admitted and 
apologies mutually exchanged and the two have figuratively shaken hands. Any criticisms 
we’ve had towards Toriel have hereby been largely resolved. 

What happened 
Toriel approached Bone For to offer her sincere apologies for her past behaviour and 
actions. She accepted full responsibility for everything we’ve criticised her for and apologised 
for everything, making no excuses. Likewise Bone apologised for anything he may have 
done that could have hurt Toriel. 
 
Toriel states that she’s not aware of Bone having ever acted transphobic and states that 
Bone’s comments regarding the change in her behaviour in the past were fair. According to 
Toriel, anyone claiming Bone’s comments were transphobic against her is misrepresenting 
the situation – possibly the result of a community wide game of broken telephone. 
 



I’d like to also make it clear that Bone felt her apology was sincere and genuine, so let there 
be no doubt over that. I suggest everyone view Toriel as a positively changed person, who 
has accepted responsibility for her past. 

Are there any remaining issues around her? 
As a result of Toriel accepting responsibility and apologising for virtually everything we’ve 
criticised her for in this document, I’ve felt obligated to remove the chapter about her as the 
bulk of the issues raised in it are no longer valid. Any remaining issues are not her fault or 
responsibility (or are personal issues not worth being brought up here). 

One such issue that could be argued to remain is the apparent nepotism of her holding a 
position as a moderator, given that the conflict of interest previously described in the old 
Toriel chapter (romantic relationship with a developer) remains in place and she was indeed 
added as a moderator back when the issues she apologised for were still very much there. 
Personally I would however argue that Toriel has shown great development and maturity 
through her apology, demonstrating her willingness to recognize her flaws. As was 
mentioned in the old chapter, personally I’ve never had bad experiences with her actions as 
a moderator and she has resolved situations I’ve been involved in in a fair manner. One 
could also argue the conflict of interest is unlikely to influence moderation, given it’s between 
a moderator and a developer, who both represent the same team. Of course the PR side of 
the apparent nepotism and the past circumstances under which she was granted the 
position will still remain, but at this point I’d be willing to look past that as a non-issue. 

Chat with Aware (annex 4 and 5 at Orion’s) 
This chapter is a recent addition to the document and uses the other chapters as context 

Tl;dr 
Aware joined Dingo’s server and read the essay (except for this chapter, obviously). His 
response to it was stating that all complaints raised about the developers in it are in fact 
complaints about him, because he’s the one who advocated all those things, convincing the 
developers to go through with them all. In a nutshell you could basically say that at least 
from our perspective Aware admits to having manipulated the developers for years, causing 
the entire strife between them and Dingo in the first place. 

Things Aware said 
1.​ Aware states that the things we complain about in this document are in fact 

complaints about him, because he advocated for almost every complaint in it, stating 
that “most of the things you complain about are caused by me directly” 

2.​ He advocated for banning Facechild, because “he joked about sea being a pedo and 
some people from his server took it seriously and ended up sending sea death 
threats” 



3.​ Aware was the first to advocate for adding Toriel back as a full mod after she had 
been kicked out, because he felt (and still does) “the reason for removal was unfairly 
represented” 

4.​ He defends Toriel by stating that he doesn’t like Bones For “especially after he went 
around saying how much better toriel was before she was trans” and therefore “i 
dunno why you expect toriel to give bones an apology for that” 

5.​ Regarding SeaChameleon he states that “the sea chameleon not getting banned part 
was mostly because i thought they would actually listen to conf but they just got 
worse” 

6.​ He states that “i mean moderators also spied this server's chat lol”, referring to 
Dingo’s in-game server chat being integrated to Dingo’s Discord, at the time publicly 
accessible, stating how “it helped me convince everyone that [Dingo] was a 2 faced 
liar, and really a terrible person”, referring to how how Dingo would openly criticise 
the developers on his own server 

 
Once again just as with the developers’ “public statement” further down on this document, 
this kind of speaks for itself and I wouldn’t really need to even address most of this. I will 
point out though, that Bones’ comments about Toriel aren’t directed at her being trans, but at 
her changed behaviour after she went trans. I am quite confident of this because Bones has 
talked to me about this personally in detail (when discussing his problems about Toriel, why 
he left Brickadia and why he does not plan to return) and nothing he has described has been 
about the fact that she’s trans, but strictly about her changed behaviour. Bones has had no 
problems with any of his other trans friends and has (in my experience, having frequented 
his server) only ever been supportive of them and the trans community together with Toriel. 
(This has now been confirmed by Toriel personally in her apology to Bone For) 
 
Toriel has also never brought up any of this in relation to the situation between her and 
Bones in her messages to Bones or to me, explaining her side of the story, so I can only 
conclude what Aware bases his entire stance on regarding this case, is not even related to 
the case in question. Neither has anyone ever demanded Toriel apologise for Bones’ 
comments about her, which Aware seems to imply for some reason, seemingly having a very 
skewed and prejudiced view of the entire situation. (This too has now been confirmed by 
Toriel personally in her apology to Bone For) 
 
Overall Aware seems to admit to having influenced the developers against Dingo using 
misleading info for years, while also zealously defending Toriel due to his distaste towards 
Bones and due to Facechild’s mistakes (both of which are unrelated to the situation between 
Bones and Toriel and why we wanted her removed as a moderator), largely causing the 
entire strife in the first place. Dingo has over the years in the past talked to me about how he 
feels like the developers are deliberately avoiding him, which is mostly how the entire strife 
between him and the developers began in the first place. I thought this was just Dingo 
jumping to conclusions, but Aware more or less confirmed that he specifically put effort into 
convincing the developers to distance themselves from Dingo due to his criticisms of them 
on his server. We find it rather alarming that a moderator preferred to sow discord and 
distrust that continues to affect the Brickadia team and their reputation to this day years later 
(and has caused most of what is described in this document), rather than for example 
confronting Dingo about the criticisms he has to try and address them, or forwarding the 
criticisms to the developers for the purpose of letting them know about issues the community 



sees so the developers could then address them, or alternatively, provide explanations if the 
said criticism is not valid. 

Rothary’s chat with Sixmorphugus and its outcome 
(Annex 1 and 3) 

Tl;dr 
I contacted my friend and Brickadia developer Sixmorphugus in an attempt to fix the 
sour relationship between my other friend Dingo Ananas and the Brickadia developer 
team, for which I feel both parties are more or less equally responsible. Instead of 
agreeing to have a fair and constructive one-to-one discussion with Dingo about their 
misunderstandings and mutual contributions to the sour relationship, they chose to 
write a smear piece about Dingo, in which they completely acquit themselves of any 
fault and blame everything on Dingo, while making accusations based on hearsay or 
lacking context they seemingly never bothered to verify. 
 
This resulted in me losing any and all respect and trust I ever had towards the 
developers, despite only a day prior having been one of the developers most loyal 
defenders, looking forward to working with them in QA once again. I hope for (but for 
aforementioned reasons I am not expecting) an apology from the developer team. 
I've never felt as deeply disrespected as I did when they took my sincere attempt at 
fixing the relationship and used it to destroy it beyond repair, leaving nothing left for 
me to defend. I've never had the displeasure to interact with a developer team more 
vile than this one and I feel deeply hurt and disappointed by them. Prior to this I've 
only ever been stubbornly defending the developers – now I am unable to do so due 
to their "public statement" contradicting nearly everything I've ever said about them 
in their defence, proving it all wrong. 

The events: 
The most recent development, which pushed me from stubbornly defending the 
developers against Dingo’s criticism all the way to feeling hurt and upset with the 
developers myself, came after a chat I had with Sixmorphugus on Discord, and what 
followed that. Me and Six go way back into Blockland and I would say we’re friends 
(or at least were), Six also being probably the most approachable developer in the 
team. 
 
Last April (2023) Six had contacted me on Discord to ask if I was still interested in 
joining the Quality Assurance team and I explained that yes, I am. I had been one of 
the most active testers in the old QA team before it was disbanded in order to be 
reformed in a more professional manner. Given my contributions to the game, not 



limited to work in QA, I had expected to be one of the first people to be invited to the 
new QA, which to my surprise ended up not being the case as I had not been invited 
at all. I had expressed my confusion about this to Six a while earlier, who explained 
he’s not actually sure why I hadn’t been invited, but assured that I was on the list of 
people to be added and that I shouldn’t feel bad for not having been included in the 
first batch of people. I couldn’t help feeling upset about it though, given how some 
other people who had contributed significantly less to the game did make it into the 
first batch of new testers, which to me felt like all my efforts had gone entirely 
unappreciated (a “why were they considered a higher priority over myself despite all 
my efforts? Why couldn’t they give me even the bare minimum of simply reinviting 
me into QA as a thanks for everything I’ve done?” type of feeling). 
 
The developers of course are free to add whoever they want and I cannot fault the 
devs for this. What upset me a bit more though, was when I brought this up to Six 
once again after he asked if I was still interested in joining QA. This time Six 
explained that the reason I hadn’t been invited originally was because “we thought 
you and Sylvanor hated our guts”, though pointing out that they had since then 
learned through our past conversations that they thought wrong and that I had in fact 
specifically been defending the developers against Dingo’s criticism of them and that 
they’re sorry for thinking otherwise. The reason it upset me though, was that this was 
the first time after so many months that I heard this being the reason I hadn’t been 
invited to QA, as well as the fact that the developers had made such a decision 
based on their own false assumptions about myself, without ever even trying to 
consult me to verify if their assumptions about me were even true. I frankly do not 
know why the developers thought I hated them either. Six did apologise to me on 
behalf of the developer team, so I cannot really hold it against the developers. It 
having happened in the first place did come off as extremely unprofessional 
(affecting my view of the entire team), but in this case they recognized their mistake 
and apologised for it, so water under the bridge, even if it left a lasting, rather 
negative impression of how the developer team operates. 
 
The next day I contacted Six again, because him having mentioned myself and 
Dingo (Sylvanor) hating their guts reminded me of the sour relationship between 
them and Dingo, for which I’ve always been very sorry (hence me defending the 
developers against Dingo’s criticism of them). This prompted me to decide to try to 
fix (or at least improve) the relationship between the developers and Dingo. I felt that 
I had a good, more or less objective perspective of the overall situation, having 
known Dingo for long enough to recognize all his faults, also having been around for 
the things that prompted Dingo to grow upset with the developers. Basically I believe 
I can quite confidently say the whole mess is the fault of both sides, resulting in a 
sort of self feeding cycle of one side getting upset with the other due to something 
they did, who then in turn got upset with the other side for being upset about it, both 
sides only growing more and more upset with each other due to both sides being 
upset with each other. 



 
In my chat with Six I tried to express the fact that both sides have contributed to the 
issue, basically trying to get the developers to recognise how they too have 
contributed to it all, rather than Dingo just hating them for no reason whatsoever. My 
hope was to have both sides admit their faults to each other and to clear any 
misunderstandings (a notable chunk of the whole mess is purely the result of 
misunderstandings in both directions). Six said that the dev team might be willing to 
have a talk with Dingo, much to my delight. I let Dingo know (and had a similar chat 
with him) and Dingo himself stated that he feels he understands the developers’ 
perspective better now and that he fully admits his faults. I was hopeful things could 
improve at least slightly. 
 
In the end, it was Dingo who had to approach the developers to have the chat, the 
developers instructing Dingo to do it via BrickBot (modmail). Both me and Dingo 
thought that was rather strange and counterproductive, given that talking via 
BrickBot meant that Dingo would be talking to the entire Brickadia team, moderators 
included, rather than only the developers. In addition Dingo wouldn’t have any way of 
knowing who he was talking to, since the entire Brickadia team would be talking 
through the mouth of BrickBot – Dingo couldn’t possibly know if he was even talking 
to a developer or just a moderator. I stress at this point that my chat with Six had 
been specifically and exclusively about addressing the sour relationship between 
Dingo and the developers personally – moderators are not part of the issue at hand. 
Dingo brought up these concerns to BrickBot and got the following snarky and rather 
passive aggressive message in response: 
 
“The moderation team is part of the brickadia project, they are not outsiders. If you 
want to talk to the developers, you will talk to the moderators too. As a clarification, 
when Sixmorphugus sent you to modmail it was because the intent was to have you 
speak with the entire team.” 
 
I’ve no idea why Six would intend to have Dingo talk with the entire team, when the 
issue I had brought up to him and hoped to resolve did not concern the entire team. 
Naturally this essentially meant that there was no way Dingo could possibly agree to 
discuss this very personal matter, since he wasn’t allowed even the basic courtesy of 
knowing who he’s talking to. BrickBot insisting Dingo either talk to the entire 
Brickadia team or not talk at all demonstrated that the team would rather give Dingo 
a passive aggressive ultimatum than agree to have a fair and sincere discussion that 
actually has a chance of fixing things. As to why the developers were unwilling to 
budge from this for the sake of being able to talk at least some things out, preferring 
to instead double down on making themselves the sole problem standing in the way 
of fixing things, we've absolutely no idea. The feeling we had was the equivalent of 
going to marriage counselling and having all your neighbours present in the room, 
insisting you either share everything with them all or go home without counselling. 
Given all this, the discussion was essentially over before it even began. 



 
This upset me a great deal, as I felt like my genuine and sincere attempt of 
approaching the developers to fix a sour relationship between them and a friend had 
been doused in gasoline and lit on fire by the developers by refusing to even give 
Dingo an even ground to talk from. Feeling upset, I vented about this on a friend's 
server in Brickadia, where the said friend offered to bring up my frustrations to the 
developers about how I felt they had betrayed my trust and shut Dingo out, instead 
of actually agreeing to talk things out. Maybe he could make them understand our 
perspective and how unbelievably unfair they had been. I explained everything here 
so far and my friend forwarded it onto Six, who responded to him with “rothary told 
you his version”. I’ve genuinely no idea what “my version” is even supposed to mean 
in this case, as it is a fact that the developers refused to act fair towards Dingo by 
hiding behind BrickBot's anonymity and giving Dingo an ultimatum in a situation 
where we needed them to be fair and transparent to talk things out as peers, which 
is “my version”. Soon after this the developers posted a “public statement” about the 
whole deal for their QA team (the statement having been shared with me, since it 
concerns Dingo, and more importantly my aforementioned efforts). Keep in mind that 
things posted on QA are meant to be NDA protected and thus neither I nor Dingo 
was supposed to even see or be able to address the statement, which once again 
gives a rather alarming image of the developer team The statement itself is as 
follows: 
 
We've given Dingo chances time and time again but he has demonstrated that he 
isn't fit for QA after talking offensively about specific developers and moderators in 
private Brickadia servers, intentionally deadnaming and insulting trans members of 
the community, and being part of the conversations spreading ill-will about the 
development and moderation teams. He continues to this day to utilize his server's 
name and description to vaguely insult, harass, and poke fun of certain moderators 
as well as community members. We have deliberately allowed him to do, despite his 
claims that we "unfairly moderate" his group. We've given him plenty. 
 
We allowed him one more time to contact us privately about the situation so we 
could come to a mutual agreement and maybe allow him back into the team. He 
immediately demonstrated that he is not willing to come to an agreement by 
accusing us of 'allowing unrelated parties to join the conversation' which is strange 
considering the entire purpose of that was so he could make amends with the whole 
team. Dingo decided to leave the community on his own accord upon hearing this, 
we have not instructed him to do so. 
 
Simply put: Dingo is not QA material. We do not have faith that he will obey the NDA 
properly, given his utter refusal to respect the entire Brickadia team and repeated 
attempts to slander their reputation as well as the community. This is the only public 
statement we will be making about this situation, if only to set the story straight as it 
seems to be getting spun quite hard without us addressing this. 



 
To this Sixmorphugus added: 
 
I will add; It took me a lot of convincing to get the rest of the team to entertain talking 
to dingo. When I got things to this point, which took a few days of talking to people 
and about the situation in general, dingo literally cocked it up immediately. 
 
What this statement shows in a nutshell, is that the developers would rather write a 
smear piece about a prominent community member, declaring everything as being 
exclusively the said community member’s fault and none of the devs’, than to honour 
a request by a friend to fix a sour relationship between them and the said community 
member by talking things out and clearing any misunderstandings. I’ve never in my 
entire life felt as disrespected as I did after reading this statement, including Six’s 
addition on how Dingo “literally cocked it up immediately”. How the developers can 
even begin to view especially the latter as being Dingo’s fault I genuinely cannot 
comprehend and is beyond detached from reality. The entire statement essentially 
reads as “we only approached the whole to-be-had discussion with Dingo as a job 
interview for QA and had absolutely zero intention of having the constructive mutual 
discussion that was actually expected from us”. The statement shows the developers 
missed the entire point of my whole chat with Six, be it intentionally or not, and never 
had even the slightest intention of acting transparent and admitting any of their own 
faults, instead expecting Dingo alone to apologise for absolutely everything even the 
developers held responsibility for. The developers essentially admit that had Dingo 
agreed to have the discussion despite the unfair conditions, it was never going to be 
the discussion we thought the developers had offered, therefore it wasn’t even 
Dingo’s refusal to talk that ended it. It was the developers, who never even planned 
to have that conversation in the first place. 
 
And there you have it, me approaching the developers in an attempt to fix a sour 
relationship I’ve felt sorry for for years resulted in the developers single-handedly 
destroying every single argument I’ve ever given in their defence against Dingo’s 
criticisms, leaving nothing left for me to defend. At this point I am sorry to say the 
sour relationship is exclusively on the developers and there’s nothing more we can 
do about it, given the developers' unwillingness to act fair and transparent. They 
were given the opportunity to talk things out with Dingo, who was ready to admit and 
discuss his faults, and they chose to burn it all down and attack Dingo instead. I’ve 
never felt as betrayed in my life and I’ve lost all respect and trust I ever had in the 
developers as a result. I’m genuinely confused why the developers chose to act this 
way, why they didn’t give Dingo a fair position to talk from, why they wrote the 
statement (why was it meant exclusively for QA eyes?) or how the developers could 
ever expect me to trust them again after this. For all I know the developers might’ve 
already written a similar smear piece about myself for spreading the word about this 
situation. Their statement on Dingo already shows they’d rather join in on slander 
based on hearsay or lacking context, than address any real issues in the community. 



 
Given the developers' statement, I felt compelled to write this document "if only to set 
the story straight as it seems to be getting spun quite hard without us addressing 
this". 

Accusations presented in the statement: 
The developers begin the statement by claiming they've given Dingo "chances time 
and time again". I must admit I'm not sure what these "chances" they're referring to 
are supposed to have been, how they were given to Dingo or what was Dingo 
expected to do with them. One could say the developers instead have been given 
chances time and time again, as is discussed in this whole document.  
 
The developers continue to state that Dingo is not fit for QA. I don't know how QA is 
related to the situation, since at no point in my chat with Six did I bring up the idea of 
Dingo joining QA. The developers however argue the issue is his behaviour, which 
includes "talking offensively about specific developers and moderators in private 
Brickadia servers, intentionally deadnaming and insulting trans members of the 
community, and being part of the conversations spreading ill-will about the 
development and moderation teams".  
 
Funny enough the developers seem to be doing exactly some of those things to 
Dingo through the very statement they mention them in. Dingo however does have a 
tendency to be very harsh with his words (one of his flaws he admits), so his 
comments about the developers could indeed be described as offensive. Dingo 
however does not criticise people for the fun of it and instead feels he is more than 
justified to do so due to how he has been treated (the developers' contributions to 
this mess). Sometimes it has been purely due to misunderstandings, mutual or 
otherwise, which is exactly what I had hoped the developers would have discussed 
with Dingo, so both sides could've offered each other explanations and clear any 
such misunderstandings. Too bad the developers were unwilling to clear any 
misunderstandings. 
 
As for deadnaming, I'm aware of two cases that could be referring to, Eluna or Toriel. 
Eluna is the more legitimate case of thetext for things like this). Back when Eluna 
was known as Alleria, she joined Dingo's server and proceeded to attack him for his 
server name saying "#JusticeForFacechild", Eluna claiming Dingo is defending lies, 
bigotry and injustice by siding with Facechil two, but also has some nuance to it (not 
that the devs have bothered to verify any cond on the Facechild vs SeaChameleon 
drama. Eluna also attacked Dingo for being "homophobic" for having criticised 
(rather harshly, to be fair) his local gay community (of which Dingo himself is part of), 
based on his own bad first hand experiences in it. For these reasons Eluna 
demanded Dingo remove her name from the server donors list, claiming Dingo is 
deadnaming her by having the list still feature her old username "Sials". 



 
Dingo was unwilling to grant the request due to Eluna's hostility towards him, and 
instead changed the name on the list to "Sials/Alleria" to reflect her current name 
(again, Eluna was called Alleria at the time), continuing to keep it as that for several 
months to essentially annoy Eluna due to her accusations and hostile disrespectful 
behaviour (this type of pettiness is another one of Dingo's flaws he admits). I 
eventually managed to convince Dingo to remove her name from the list as 
requested, after Eluna contacted me in a very respectful manner to point out he still 
had her (old) names displayed on the list. Overall in this situation I believe Dingo and 
Eluna were both at fault and it is very unfair of the developers to omit that fact (or 
alternatively not having bothered to even find out by actually looking into this) in their 
statement, if it indeed refers to this case. 
 
If the deadnaming in turn refers to Toriel (which I'd be surprised about, but it's the 
only other potential case I can think of, so worth mentioning just in case), then it is 
beyond unfair. I myself am guilty of having "deadnamed" her by referring to her by 
her previous username Demi when discussing past events with people who only 
know her by the name she used back then, calling her Demi. We are used to 
referring to everyone by their old more familiar usernames (if there is one), which is 
why I'm known as ANT, Dingo is known as Sylvanor and Bone For is known as 
bones4, those names being more commonly used than our actual present 
usernames. Using her old name for the sake of clarity in discussions about past 
events is hardly worthy of being labelled as "deadnaming", especially when we aren't 
intentionally using her old name in her presence. At this point due to enough people 
being aware of Toriel being the past Demi, we stick to Toriel anyway. If the 
deadnaming is referring to neither of these cases (Eluna or Toriel), then I cannot 
judge whether it is a fair accusation or not. 
 
As for the developers claim of Dingo spreading slander and ill-will about the 
developers, I'd make the claim that the developers don't seem to have a clue about 
the difference between slander and criticism, or how widespread the said criticism 
about the developers actually is, which is something we've previously pointed out to 
the developer team via Zeblote, who fully acknowledged the fact. Much of the 
"slander" and "ill-will" is Dingo expressing dissatisfaction on how the developers 
have handled some situations, especially PR wise – something recognised by much 
of the community, or how the development is done or progressing. Dingo is merely 
the only prominent user who's vocal about it in public (as opposed to only bringing it 
up in in-game chat or  private discord servers), which then probably comes off as 
Dingo being the one and only person who has less glamorous things to say about 
the game and its developers, with anyone else with similar views merely being the 
product of Dingo spreading slander.  
 
The thing is that very little of what Dingo criticises the developers about is unique to 
his server or our group of friends. Most of it is widespread public opinion resulting 



from the developers' own actions (or lack of them) – one simply cannot discuss such 
things outside private servers due to the Brickadia discord acting as an 
echochamber, where criticism is easily met with hostility and quickly shut down by 
the vigilance of the users responding to it (as we've previously pointed out to the 
developers, who've once again acknowledged and verified this themselves), thus 
further contributing to the criticism towards the community itself in discussions 
outside the official discord. Moderator issues in turn cannot be brought up via 
modmail if the very issue is people not being able to trust the mod team. 

Why was the relationship sour in the first place? 
Will try to write this in full later if I can bother (probably can’t), but the main reasons 
are: 
 

●​ misunderstandings (mutual – on Dingo for always assuming the worst, on 
developers for practically never communicating about their actions to actually 
clear any potential misunderstandings and avoiding harmful speculations) 

●​ poor communication (mostly on the developers) 
●​ face vs sea drama (it having been allowed to happen at all + weak handling of 

the aftermath + Bones for leaving the game due to Toriel's behaviour) 
●​ Toriel (developers rewarding her with a position of trust, later going back on 

their own word without a clear explanation, leading to a public image of 
embracing nepotism) 

●​ frustrations on perceived unprofessional or slow development (more or less 
mutual issue, but probably more on Dingo for being upset about it despite 
often rational explanations the developers can't always help) 

●​ frustrations on seemingly irrational or unprofessional actions taken by the 
developers (such as poor communication and actions with very obvious 
negative PR impact, such as Toriel as a moderator or the developers writing 
their statement about Dingo) 

●​ lack of recognition for Dingo's contributions (poor communication, feeling of 
being ignored – mutual issue) 

●​ self feeding cycle ("he hates us/they hate me, so fuck him/them" – very 
mutual issue and the main thing I wanted to bring attention to by my chat with 
Six) 

 
These are some of the things I had hoped the developers would have agreed to 
discuss and clear any misunderstandings together with Dingo, who had already 
agreed to do just that. I am very sorry the developers were unwilling to give Dingo 
the benefit of the doubt and approach him on fair ground as a peer, thus throwing 
away their one last chance to clear any potential misunderstandings, instead leaving 
them to continue to impact their reputation to this day, especially with how they 
handled this very situation by demonstrating a complete unwillingness to actually talk 
things out fairly. Back when we brought a lot of these issues to the developers 



attention, the developers fully acknowledging them, Sixmorphugus described it as 
"this really seems like a reputation disaster waiting to happen". I am sorry to say he 
wasn't wrong and the developers have since only doubled down on digging 
themselves deeper instead of actually addressing issues. 

The Facechild vs SeaChameleon drama 

Tl;dr 
 
The Facechild vs SeaChameleon drama is more or less the catalyst for all the big 
issues we have with the developers. The drama itself is a closed case and the 
developers have openly admitted it to have been a "major failure on moderation" and 
have expressed regret on how it ended and especially how it happened in the first 
place. This chapter's purpose is to simply provide the context for what the drama 
actually was. One could however argue that the entire situation this document is 
about is more or less a repetition of this drama and has already had very similar 
effects of users leaving and the developers losing reputation. 

The events 
The Facechild vs SeaChameleon drama was about SeaChameleon & co, including 
Toriel (not a moderator at the time) and to a lesser extend moo (formerly 
Confidentbottle) and APX, attacking Facechild for amongst other reasons his 
shitposty behaviour and past criticism of furries, escalating into SeaChameleon 
spreading false slander about Facechild being a transphobe, rallying some of the 
Brickadia trans community against Facechild, attacking him as a bigot due to Sea's 
lies. Facechild would end up banned for a couple weeks at one point largely thanks 
to Sea's accusations, who proceeded to further attack Face immediately upon his 
return. This time Facechild contacted Sixmorphugus about Sea attacking him, Six 
agreeing that it's about time to get rid of Sea, especially since he's actively at it at the 
moment. Six did however end with "I'll consult confi", referring to the fellow developer 
Confidentbottle, today known as moo. The outcome was not a ban but a 10 minute 
mute, which then led us to believe moo was protecting Sea from fair moderation, 
preventing a ban. In the end SeaChameleon got away with almost anything, 
including the targeted slander, due to a conflict of interest resulting from moo Toriel 
being in a romantic relationship with SeaChameleon back then. The resulting unfair 
and biassed moderation targeting Face but not Sea has since then been confirmed 
by moderators and less directly by the developers themselves. 
 
In the end the outcome was Facechild and his close friend Bone For (Bones4) 
deciding to permanently leave Brickadia, Bone For permanently shutting down his 
Titanic project he was working on with (among others) APX and Toriel, wanting 



nothing to do with Brickadia. SeaChameleon in turn ended up permanently muted a 
month later for unrelated reasons. Toriel and moo have since then stated that 
SeaChameleon had manipulated them into acting the way they did, and have since 
then completely cut ties to SeaChameleon. APX has likewise stated having been 
manipulated against Facechild and Bone For and has  sincerely apologised for his 
involvement, with no hard feelings left between him and Bone For. Sixmorphugus 
later apologised to Bone For on behalf of the dev team a year later. Toriel never 
apologised for her part, continuing to claim to be the victim, as confirmed by her 
messages to Bone following the situation. 
 
 
Annex 1: The Brickbot Chat 
 
Dingo Ananas — 18/04/2023 10:33 
Hi, Six told me to mail modmail, so i do mail modmail, thanks 😉 
BrickBot 
BOT 
 — 18/04/2023 10:33 
Are you sure you want to open a ticket to moderators? 
Modmail is only for Brickadia moderator inquiries. It is not for learning how to play, 
reporting bugs, or similar issues. Ask these questions in the appropriate channels 
such as ⁠Brickadia⁠technical-help, ⁠Brickadia⁠gameplay-help, or ⁠Brickadia⁠bug-reports. 
Tickets that only contain hi, hello, or a similar greeting will be closed as spam. 
Please explain your inquiry in the first message as much as possible. 
 
Open Alpha registrations are closed as we focus all efforts on the Early Access 
release. You can wishlist it here to be notified immediately when it's available! 
Your original message will be forwarded to the moderators. 
BrickBot 
BOT 
 — 18/04/2023 10:34 
Ticket Opened 
The moderation team will get back to you as soon as possible. 
Sent messages are forwarded to the moderation team 
 
Moderator Response 
Hi, what's up? 
Dingo Ananas — 18/04/2023 10:36 
Hi, who am i talking to? i am supposed to have a discussion with Six 
Dingo Ananas — 18/04/2023 22:18 
i have an issue and this stuff is a private matter and i will not discuss it with unknown 
people, i want to know who i talk to, it doesnt concern moderators, you could at least 
answer that, thanks you. 
BrickBot 



BOT 
 — 18/04/2023 23:23 
 
Moderator Response 
There is no possibility of a resolution if you're not willing to talk to the entire team. 
You may either tell all of us what you would like to say, or remain as-is. 
Dingo Ananas — 18/04/2023 23:49 
But this is unfair. You demand to include people who are essentially ousiders in a 
private matter between the devs an i. This isnt a brickadia issue in itself, but a 
personal issue between specific individuals. you wouldnt invite your friend over to 
listen when you want to have a chat with your wife about your relationship -type deal. 
I have the feeling you devs dont really want to truly discuss this with me. You should 
understand that brining unknown/not related people from outsude the devs make me 
feel, i believe if you truly dont realise that you havent really understood the issue u 
offered to discuss, it wont lead anywhere. 
 
it is fair that i want to discuss a matter that is stricly between the devs and i, with the 
devs only 
and it is not fair that u want to discuss the same matter but bringing people outside 
devs team 
my condiditions r fair n anyone whos got common sense should realise the issue of 
bringing "outsiders" to a private discussion 
 
why not inviting neighbour larry to ur private relationship therapy session 
think at that point any reasonable person would just cancel the session sadly. 
BrickBot 
BOT 
 — 18/04/2023 23:58 
 
Moderator Response 
The moderation team is part of the brickadia project, they are not outsiders. If you 
want to talk to the developers, you will talk to the moderators too. As a clarification, 
when Sixmorphugus sent you to modmail it was because the intent was to have you 
speak with the entire team. 
Dingo Ananas — 19/04/2023 00:42 
Since Rothary was was helping in this matter trying to help fixing the relation 
between the devs and i, and because he is the one that talked to Six about this 
whole issue, he said me to send you his regards and also this: Judging by the 
response directly quoted by Sylvanor to me, I can conclude the devs are missing the 
entire point of what I talked to six about and why I even brought it up in the first 
place. Had I know this is how they view it, completely failing to realize the whole 
point I tried to make by contacting six, I would've never bothered to bring it up in the 
first place, because it's a lost cause due to the devs' unwillingness to act fair about it 
after Sylvanor through great effort agreed to open up about it and approach the devs 



himself. I can now see the issue is caused more by the devs than Sylvanor and I 
give up on trying to fix the relationship between the two, if even after Sylvanor 
agrees take the leap, the devs insist on changing the issue to something else. 
 
Rothary: 
This was me making a genuine attempt at fixing a sour relationship between the 
devs and my friend 
And I'm sorry I couldn't do it 
I've no part in this issue and I've done my best to try to make both sides understand 
the causes of it 
the reason I even wanted to contact six about this is because I feel bad and sorry 
about the sour relationship 
and did my best to fix it because it's slowly veering towards yet another friend of 
mine leaving brickadia 
BrickBot 
BOT 
 — 21/04/2023 22:58 
Ticket Closed 
This ticket has been closed. 
Sending a message will create a new thread 
 
Annex 3: The devs“Public statement” (but in QA only, not that of a public one 
isnt it?) 
 
We've given Dingo chances time and time again but he has demonstrated that he 
isn't fit for QA after talking offensively about specific developers and moderators in 
private Brickadia servers, intentionally deadnaming and insulting trans members of 
the community, and being part of the conversations spreading ill-will about the 
development and moderation teams. He continues to this day to utilize his server's 
name and description to vaguely insult, harass, and poke fun of certain moderators 
as well as community members. We have deliberately allowed him to do, despite his 
claims that we "unfairly moderate" his group. We've given him plenty. 
 
We allowed him one more time to contact us privately about the situation so we 
could come to a mutual agreement and maybe allow him back into the team. He 
immediately demonstrated that he is not willing to come to an agreement by 
accusing us of 'allowing unrelated parties to join the conversation' which is strange 
considering the entire purpose of that was so he could make amends with the whole 
team. Dingo decided to leave the community on his own accord upon hearing this, 
we have not instructed him to do so. 
 
Simply put: Dingo is not QA material. We do not have faith that he will obey the NDA 
properly, given his utter refusal to respect the entire Brickadia team and repeated 
attempts to slander their reputation as well as the community. This is the only public 



statement we will be making about this situation, if only to set the story straight as it 
seems to be getting spun quite hard without us addressing this. 
 
 
 
Annex 4: The Aware discussion (since he likes chat logs so much) 
 
:yellow_circle: Aware: this document is wild 
:yellow_circle: Aware: i finally finished it 
:ant2: Rothary: nic 
:yellow_circle: Aware: what i find most amusing about it is how this is more of a 
complaint about the developers when really it is a complaint against me lol 
:ant2: Rothary: how so 
:yellow_circle: Aware: i advocated for almost every complaint here 
:ant2: Rothary: smh 
:yellow_circle: Aware: even facechild getting banned 
:yellow_circle: Aware: i advocated to ban a friend for a few weeks lol 
:ant2: Rothary: mm 
:yellow_circle: Aware: frankly, what happened deserved a ban and facechild even 
agreed at the time 
:ant2: Rothary: the main complaint in my part anyway is not about anythin that 
happened to facechild 
:yellow_circle: Aware: he joked about sea being a pedo and some people from his 
server took it seriously and ended up sending sea death threats 
:ant2: Rothary: its about how the devs responded to my sincere attempt at fixing a 
relationship 
:yellow_circle: Aware: so while he didn't directly send sea death threats, he did 
cause it 
:ant2: Rothary: i assoom the ppl sending the death threats got banned as well 
:yellow_circle: Aware: even the fact that you guys convinced the devs to kick tori off 
the team 
:yellow_circle: Aware: i was the first to advocated to add her back as a full mod 
:ant2: Rothary: bruh 
:ant2: Rothary: genuine curious question, why was that 
:yellow_circle: Aware: it's like reading all my decisions from the other perspective 
:door: explicit has left the game 
:yellow_circle: Aware: when you guys convinced the devs to remove toriel i felt (and 
still do) that the reason for removal was unfairly represented 
:ant2: Rothary: ic 
:ant2: Rothary: we didnt really 
:ant2: Rothary: ask the devs to remove toriel per say 
:ant2: Rothary: that was six personally deciding that 
:ant2: Rothary: based on what we had told about the titanic drama 



:yellow_circle: Aware: still, they made the decision based wholy on what you guys 
said 
:ant2: Rothary: it was mostly bones who was hoping theyd remove her 
:ant2: Rothary: and six was talking directly to bones about it 
:yellow_circle: Aware: still, they made the decision based wholy on what you guys 
said 
:ant2: Rothary: it was mostly bones who was hoping theyd remove her 
:ant2: Rothary: and six was talking directly to bones about it 
:ant2: Rothary: informing him about the decision 
:yellow_circle: Aware: well i don't really like bones 
:ant2: Rothary: our talk with the devs was more like 
:yellow_circle: Aware: especially after he went around saying how much better toriel 
was before she was trans 
:ant2: Rothary: well it wasnt a "wow i never knew about dis stuff" and more a "wow 
so the ppl who brought all this up back then actually werent making it up???" 
:yellow_circle: Aware: i dunno why you expect toriel to give bones an apology for 
that 
:yellow_circle: Aware: the sea chameleon not getting banned part was mostly 
because i thought they would actually listen to conf but they just got worse 
:ant2: Aware: well bones at least based on what he has told me mostly had a 
problem with toriel with how she kept for example replacing the american flag on the 
titanic with a trans one 
:yellow_circle: Aware: so the fuckup was that i didn't convince everyone to ban sea 
hard enough lol 
:ant2: Rothary: and her repeated sexual lewd jokes in the server 
:yellow_circle: Aware: yeah, that was when sea was around who influenced her 
poorly 
:ant2: Rothary: i feel like toriel accusing bones of transphobia is toriel 
misunderstanding what it is that bones actually was upset about regarding her 
:ant2: Rothary: cos im p sure bones couldnt care less if someone is trans or not 
considering recently he & his wife went around visiting museums with Luumia irl 
:ant2: Rothary: cos good friends 
:yellow_circle: Aware: i literally read a conversation about him complaining about 
toriel's transition changing her for the worse 
:ant2: Rothary: yes and ive heard as much from bones, it completely changed how 
she acts is what he has said 
:ant2: Rothary: which is as much as ive seen myself as well 
:yellow_circle: Aware: so is it that hard to believe that toriel doesn't want to 
appologize to bones when bones doesn't like who she is as a person 
:ant2: Rothary: well nobody is rly expecting her to apologize over things related to 
that exactly 
:ant2: Rothary: but neither is any of this something toriel brought up to bones in her 
messages to him about all the issues 



:ant2: Rothary: so as far as toriel has been concerned at least back then regarding 
the issue at hand, she hasnt considered this stuff to be part of it, or at least didnt 
admit as much to bones directly 
:ant2: Rothary: ive seen the chats between toriel n bones following the titanic thing,  
as shared both by bones and sixmoprhugus 
:ant2: Rothary: six p much telling toriel that you said p much the worst things you 
couldve said in ur statement to bones, congrats 
:ant2: Rothary: ive also had toriel explain her side of things in detail to me 
personally without interruptions 
:yellow_circle: Aware: well from my perspective she doesn't owe bones an apology 
so i don't care if the apology wasn't great 
:ant2: Rothary: even in that case she never brought up any of transphobia related 
things 
:ant2: Rothary: didnt even remotely reference such 
:ant2: Rothary: well from my perspective none of this removes any of the stuff she 
did do 
:ant2: Rothary: if anything both owe an apology to each other 
:yellow_circle: Aware: well she wouldn't need to apologize for bones' comments 
:ant2: Rothary: and there was no apology to begin wit 
:ant2: Rothary: with* 
:ant2: Rothary: i never said she would need to apologize for bones' comments 
:ant2: Rothary: those are something bones would have to apologize for if anyone, 
obviously 
:ant2: Rothary: but those also have nothing to do with the situation at hand at least 
according to bones and toriel at the time and for the months afterwards 
:ant2: Rothary: even a year later toriel explaining her side of things to me she didnt 
mention any of that stuff 
:ant2: Rothary: so i havent exactly considered it part of it or relevant to the issue 
:ant2: Rothary: cos toriel herself didnt 
:yellow_circle: Aware: well i just don't get what apology you are hoping for 
:ant2: Rothary: do you know what the issue even was 
:yellow_circle: Aware: maybe not? 
:yellow_circle: Aware: driving bones away from brickadia? 
:ant2: Rothary: bones left brickadia due to toriel's behaviour towards facechild on 
the server (and due to APX who was a main contributor to the titanic project, helping 
toriel with that) 
:ant2: Rothary: bones had the two make a deal 
:ant2: Rothary: that as long as both are on the server, facechild will not shitpost 
(which was the main thing toriel complained about at the time) and toriel will not 
attack face 
:ant2: Rothary: toriel had repeatedly at this point asked bones to pllleease end his 
friendship with facechild cos fuck that guy 
:ant2: Rothary: after a week toriel failed her part of the deal and lashed out at 
facechild 



:ant2: Rothary: bones packed his things and fuck off from the game 
:ant2: Rothary: later there was the whole deal with titanic 
:yellow_circle: Aware: iirc this was around the time facechild's friends send death 
threats to sea 
:ant2: Rothary: toriel arguing its not bones' project but the titanic team's project, 
despite being 95% built by bones 
:ant2: Rothary: toriel arguing she gets a say over who can continue the project, not 
bones 
:ant2: Rothary: bones having requested nobody continue it cos its his project 
:ant2: Rothary: but overall it was toriel's hostility towards bones and face (justified or 
not) and other members of the titanic team joining in on it that made bones decide 
hes unable to continue the project anymore, leaving the game 
:ant2: Rothary: APX has since then deeply apologized to bones 
:ant2: Rothary: n theyre in good relations 
:ant2: Rothary: toriel continues to argue shes the victim cos ppl in the titanic team 
eventually turned against her (over her claiming ownership of the project despite not 
having contributed to it etc) 
:yellow_circle: Aware: apx wasn't really involved in the drama that much besides 
leaking some pictures 
:ant2: Rothary: apx spied this server chat to dig up out of context dirt on face for sea 
& the gang to use 
:ant2: Rothary: which is when bones ended the project 
:ant2: Rothary: cos APX was one of the main contributors and an essential part of 
the titanic project 
:ant2: Rothary: building almost the entirety of the forecastle 
:ant2: Rothary: but yea the defences for toriel that youve presented here so far 
:ant2: Rothary: were never presented by toriel herself 
:yellow_circle: Aware: i mean moderators also spied this server's chat lol 
:ant2: Rothary: hence it hasnt really affected the aftermath 
:yellow_circle: Aware: not sure if you are aware of that 
:ant2: Rothary: how did they spy the server's chat 
:yellow_circle: Aware: the discord integration 
:ant2: Rothary: ic ic 
:earth_americas: Maxxuss has joined the game 
:clock4: Maxxuss last joined 20/06/2022 02:21 
:ant2: Rothary: ye dont think we've been aware of dat but that sounds questionable 
as well 
:yellow_circle: Aware: so a lot of the things sylv has said was seen directly by 
moderators and devs 
:yellow_circle: Aware: are you aware of that? 
:ant2: Rothary: then the moderators and devs also know ive been defending em 
quite a bit 
:ant2: Rothary: which then raises the question why didnt the devs know that until we 
brought it up to their attention 



:ant2: Rothary: and they had to re-verify it 
:yellow_circle: Aware: well the chat went private a while back 
:ant2: Rothary: yeah like 
:ant2: Rothary: a year later 
:ant2: Rothary: but that just then kinda highlights the very issue of spying on private 
server chats 
:ant2: Rothary: you see some of it but not all of it 
:yellow_circle: Aware: well im just saying, some of the things sylvanor said on this 
server may have made the devs not want to relate to him 
:ant2: Rothary: yeah absolutely theyve known as much even without spying 
:ant2: Rothary: nobody is disputing that 
:ant2: Rothary: we're very much admitting that 
:ant2: Rothary: which was a big part of my whole chat with six 
:ant2: Rothary: sylv is harsh with his words n doesnt shy away from talking shit 
:ant2: Rothary: neither do i at times 
:yellow_circle: Aware: it's not really private chat if it is indexed and searchable in the 
cohort discord or wahtever 
:ant2: Rothary: a private discord server 
:yellow_circle: Aware: the invite link is shared regularily by the announcement script 
:ant2: Rothary: dis is true 
:yellow_circle: Aware: well can you blame me for having a little peak? 
:ant2: Rothary: but it still doesnt remove the fact that mods/devs have been spying 
on the chat 
:yellow_circle: Aware: it was mostly me tbh 
:ant2: Rothary: i do if its done for moderation purposes cos youre not gonna be 
getting accurate info with all context through it 
:ant2: Rothary: and im frankly somewhat appalled that a mod would actually do that 
:yellow_circle: Aware: well it helped me convince everyone that sylv was a 2 faced 
liar, and really a terrible person 
:ant2: Rothary: exactly my point 
:yellow_circle: Aware: although, i never saw any issues with you 
:door: Maxxuss has left the game 
:ant2: Rothary: yea so i dont know where the fuck the devs got that idea from 
:ant2: Rothary: its what initially prompted me to kinda lose trust in the devs 
:ant2: Rothary: cos its almost like theyre making up their own misconceptions about 
me and then making decisions based on them 
:ant2: Rothary: despite me having been a good help to em in development 
:yellow_circle: Aware: maybe they realized you were the kinda person to write an 18 
page expose and don't know if they can trust you 
:ant2: Rothary: contributing a lot to the game n having good relations with em 
:ant2: Rothary: i wrote the essay as a result of them figuratively spitting in my face 
:ant2: Rothary: and writing a smear piece about sylvanor 
:yellow_circle: Aware: you kinda shot yourself in the foot to ever be taken seriously 
by them by siding with sylvanor and writing this 



:ant2: Rothary: so you once again are saying the devs have never done anything 
wrong or what 
:ant2: Rothary: do you not understand why i wrote this thing 
:yellow_circle: Aware: well, i'm saying most of the things you complain about are 
caused by me directly 
:ant2: Rothary: i didnt have a foot to shoot at 
:ant2: Rothary: when i was writing it 
:yellow_circle: Aware: maybe now that im not a mod you wont have any issues lol 
:ant2: Rothary: it was already gone 
:ant2: Rothary: well idk 
:ant2: Rothary: these are all issues we've brought up to the devs directly 
:ant2: Rothary: regardless whether or not youre involved theyve fully stood behind 
em 
:ant2: Rothary: my main complaint 
:ant2: Rothary: and the reason why i wrote the whole thing in the 1st place 
:yellow_circle: Aware: probably 
:ant2: Rothary: is once again 
:ant2: Rothary: the dev response to me approaching them about fixing the 
relationship between the devs and sylvanor 
:ant2: Rothary: i didnt have major issues with devs prior to that 
:ant2: Rothary: they had literally invited me to QA the day before 
:ant2: Rothary:: i didnt shoot myself in the foot by writing the thing 
:yellow_circle: Aware: ya you did 
:ant2: Rothary: the devs had already blown my whole leg off which is why i wrote it 
:ant2: Rothary: my writing it didnt change anything 
:ant2: Rothary: sht was already what it is 
:yellow_circle: Aware: i think your relationship was salvagable 
:yellow_circle: Aware: but your ties to sylv are the problem 
:ant2: Rothary: all i can say youve no idea what happened 
:ant2: Rothary: its a problem that i approch the devs about wanting to fix a 
relationship? 
:yellow_circle: Aware: well you don't provide the chat logs so maybe i don't know 
everything 
:ant2: Rothary: how are you so consistently incapable of seeing any fault in the devs 
boggles my mind 
:ant2: Rothary: we've plenty of faults 
:ant2: Rothary: but so do the devs 
:yellow_circle: Aware: i'm not saying they don't have faults 
:yellow_circle: Aware: i'm just saying, not wanting to associate with sylv is entirely 
reasonable 
:ant2: Rothary: you defend the devs more tenaciously than the devs themselves 
have in my chats with them 
:yellow_circle: Aware: i'm surprised the chief hat or whatever isn't in this doc tbh 



:ant2: Rothary: well to me it just sounds a lot like you once again lack all the context 
of what has happened between sylvanor and the devs throughout the years 
:ant2: Rothary: and why i believed a chat with the devs could potentially help fix 
things 
:ant2: Rothary: most of it is misunderstandings 
:yellow_circle: Aware: i know he's begged to join the mod and dev team several 
times lol 
:ant2: Rothary: yes thats again one side of the thing 
:ant2: Rothary: and only some examples 
:yellow_circle: Aware: i remember he very tastefully asked to join the team right after 
evar got booted 
:ant2: Rothary: im not aware of him having begged to join the dev team but i know 
his boyfriend had been considered 
:yellow_circle: Aware: so clearly he doesn't have any issues with the pedo 
allegations 
:ant2: Rothary: well i mean he did back then 
:yellow_circle: Aware: oh yeah, he also asked for his boyfriend to join 
:ant2: Rothary: perhaps not in his application to the devs 
:ant2: Rothary: but he wasnt exactly quiet about that stuff back den 
:yellow_circle: Aware: but he boyfriend has 0 unreal engine experience and was just 
expecting to learn after joingin 
:ant2: Rothary: again, u dont know whats been going on 
:yellow_circle: Aware: honestly, i think it is you who doesn't know what is going on 
:ant2: Rothary: yeah which his boyfriend took as the devs misunderstanding his 
area of expertese 
:ant2: Rothary: and why he instead went to work at cd project red 
:yellow_circle: Aware: the devs were very trasparent with moderators 
:yellow_circle: Aware: even in your document they wanted to involve them in the 
conversations with sylv 
:ant2: Rothary: afk food ucankeeptalkingireadwhenigetback 
:yellow_circle: Aware: well 
:yellow_circle: Aware: i'mma hop off 
:yellow_circle: Aware: but i think the devs do you like you 
:yellow_circle: Aware: it's just sylvanor who is the problem 
:yellow_circle: Aware: and i think your views might be skewed because of your 
friendship with him 
:door: Aware has left the game 
 
 
Annex 5: The Aware discussion at Orion’s where he did attack Sylvanor with 
funny unrelated arguments 
 
Aware: dingo has small pp 
Hoogle: its a white plate if anyone wants to add bits on it 



Ohara: nah, it's a band 
Hoogle: glad you've resigned lol 
Khaz: lol 
Ohara: Their concert yesterday was phenomenal 
Aware: why 
Hoogle: dats immature 
Aware: it's a joke lol 
Khaz: he's afk 
Ohara: instead of talking about pp, just lisent to this 
https://www.youtube.com/watch?v=HvhCfVYB_JA 
YouTube 
TomTomMusicOfficial 
Quimby - Ajjajjaj 
Image 
Khaz: you said it out of no where 
Khaz: also anybody else probably would have got a warning from admin if they said 
something like that 
Hoogle: never heard of them before ohara 
Hoogle: where they from 
Ohara: Hungary 
Hoogle: ah 
Ohara: Well, they tried to get more mainstream internationally, in the 90's 
Aware: hoogle why don't you like me i thought we were cool 
Ohara: mi mi mi???? 
Ohara: Micsodaaaa???? 
Ohara: Hey Aware,  drink some palinka, it will solve everything 
Hoogle: I don't dislike you 
Hoogle: at all 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 17:10 
Hoogle: I dont dislike anyone in this game at all, except for the random nazi trolls 
that crop up from BL 
Hoogle: the comment above was only related to what no one is referring to as pp 
gate 
Maggiful: i love rlcbm 
Juju: pp(m) 
Hoogle: i like to think im cool with everyone 
Hoogle: except darbot 
Hoogle: target darbot 
Dingo Ananas: cool raoul 
Hoogle: jkjkjkjkl 
Khaz: where is raoul silva 
Dingo Ananas: e 



Khaz: pensive 
Aware: just want to make sure my new section in the manifesto isn't unjustly making 
people dislike me 
Hoogle: i not read it 
Hoogle: i said to roth id read it n give my 2 cents to see if its fair 
Hoogle: i might look later 
Hoogle: i saw the chat you both had and i pointed out you made some honest and 
fair points but i was too busy to go into or care 
Hoogle: I really dont like to get swamped in this stuff 
Hoogle: but yeah i dont dislike you, and your tools youve made have made positive 
contribution to the game 
Hoogle: and lots of cool stuff i made are directly because of your work 
Aware: cool 
Aware: because the document said i am a self admitted manipulator 
Aware: lol 
Hoogle: i shall read it later when I have time and give my '3rd party' perspective to 
roth 
dhagrow joined the game. 
Khaz: uh well 
dhagrow: well well well if it isnt the brick brothers 
Hoogle: imho it would make sense for the chat to be public so people can make own 
opinion but i dont like recommending that as an action 
Hoogle: hello dhagrow 
Hoogle: again tho, i not read the new one 
 
 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 17:19 
Aware: you make a good point 
Aware: open up the chat log and give everyone the ability to see the audit trail to see 
if a message was deleted 
Aware: could easily vindicate himself 
Juju: who are brick brothers 
Dingo Ananas: messages deleted from where 
dhagrow: everybody 
Hoogle: there is ablog with that name with cool lego builds 
Aware: your discord server 
Hoogle: oh thats brothers brick 
Dingo Ananas: no messages were removed from it 
Aware: unless... opening the server would not vindicate you? 
Aware: lol 
Hoogle: https://www.brothers-brick.com/ ive had lots of inspiration from this blog for 
brickadia builds 



The Brothers Brick 
The Brothers Brick 
World's No. 1 source for LEGO news, reviews, and fan creations. 
Saving 2,586,700 bricks... 
Hoogle: i recommend 
Khaz: what are you saying aware 
Khaz: that sylv was harsh with his words or something 
Khaz: and removed some of it? 
Aware: idk if he removed anything 
Hoogle: its a conversation from in-game 
Hoogle: in city server 
Khaz: yeah i follow that 
Aware: i can't see his chat anymore 
Hoogle: between roth and aware 
Hoogle: I read it shortly after it happened and it'll still be there 
Hoogle: my recollection was it was a fair and frank discussion but both parties 
couldnt see eye to eye 
Hoogle: it was respectful 
Aware: i'm not talking about just that discussion, i can share a log of it already 
Hoogle: Oh then in that case I do not know 
Hoogle: I was referring to when you joined and chatted with roth 
Aware: 
https://cdn.discordapp.com/attachments/608799992525750280/1135593877139619
970/RotharyDocument.log 
Hoogle: just glanced at essay, yeah the chatlog i thought you meant is in there 
Aware: here's my brickadia log from when i joined 
Aware: obviously it's my log so take that as you will 
Hoogle: that hurts my eyes 
Aware: lmao 
Hoogle: i dont think any of you would have omitted anything 
Aware: i think there was a script made that removed all the junk and turns it into a 
chat log 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 17:26 
Hoogle: I cant say for sure but a brief scroll of the essay, your log and the in-game 
chat i can see in discord 
Hoogle: are the same 
Aware: well the document is what omits things, not the logs 
Aware: and also jumps to insane conclusions 
Khaz: what insane conclusions 
Hoogle: i not read it, i will later, i can only devote so much time to drama 
Dingo Ananas: no messages were removed 
Dingo Ananas: i just didnt talk a lot during the chat he got with ant 



Dingo Ananas: because i was building highways 
Aware: I don't know how you can get this from what I said 
Aware: Overall Aware seems to admit to having manipulated the developers against 
Dingo for years, while also zealously defending Toriel due to his distaste towards 
Bones and due to Facechild’s mistakes 
Dingo Ananas: talk to ant he wrote that 
Aware: we all know he's just representing you 
Hoogle: he is representing himself too 
Dingo Ananas: he is my public concellor ye 
Khaz: disingenous comment imo 
Khaz: "he's just representing you" 
Khaz: and they are jumping to insane conclusions? 
Aware: the 2nd paragraph 
Aware: As to why I speak on Dingo's behalf at several parts in this document, this is 
Dingo's wish as he's not confident enough with his fluency in English to trust himself 
in converting his thoughts into English sentences 
Betalykos joined the game. 
Betalykos: Hey! 
Dingo Ananas: ye and ant too 
Betalykos: Long time no see. 
Hoogle: Hello 
Dingo Ananas: and more ppl he didnt need to cite 
Khaz: So from that 2nd paragraph you thought literally every single problem that ant 
brought up he was speaking for sylvanor 
Khaz: Got it 
Khaz: this is kind of a problem they have because they feel like nobody is taking this 
seriously or putting in enough effort when really they should be 
Khaz: and that is shown by your takeaway of the essay rn 
Khaz: they are harsh words because this is a ridiculous fucking situation 
Khaz: period 
Maggiful left the game. 
Betalykos left the game. 
Juju: f 
Khaz: thats just my two cents as someone who was invited to brickadia by ANT and 
dingo and have seen their relations with the dev team over the years 
Aware: do you have access to their discord ingame server chat? 
Khaz: i dont like seeing it fall apart due to this shit something which could have been 
easily avoided 
Khaz: no i dont 
Aware: dang 
Aware: i don't think brickadia will fall apart because of this or anything 
Saving 2,586,747 bricks... 
Khaz: oh i should have worded that differently 
Khaz: there's def that as a concern but less so 



Khaz: but 'It" was referring to the relationship between the parties 
Aware: that relationship was ruined years ago 
Khaz: i know that 
Khaz: but that's where ANT comes in and tries his best to remedy it as respectfully 
as possible 
Hoogle: not sure if this is relevant but I'd advise people not to assume who likes or 
dislikes people 
Hoogle: or what 'team' people are on 
Aware: i wasn't part of the team at that point so i can't really speak on it 
Hoogle: id advise against this type of thinkin 
Khaz: ^ 
Aware: if i had to guess he said things that the team knows are obvious lies 
Hoogle: I suppose because I work on terrain at the city people who dont get on with 
dingo may assume things about me 
Hoogle: i dont mind, I get that 
Hoogle: but people who dont know me, dont know me 
Aware: because like i said, the chat messages on his server were publicly viewable 
Hoogle: yeah, on that point I told roth that "spying" which he used was the wrong 
word 
Hoogle: i corrected it to 
Hoogle: "reading" lol 
Hoogle: it was public, i dont believe "spying" is correct at all 
Aware: i wouldn't say it's not spying 
Ohara left the game. 
Juju: rq 
Hoogle: perhaps perhaps, but it was public 
Aware: i read many integrated discord chats while i was a moderator 
Aware: it provides an insight into what is going on in the community 
Hoogle: you didnt gain acces nefariously, as far as I know 
Aware: nah, just joined the server 
Hoogle: you simply joined a publically ... ^ ya that 
Khaz: i wanna just ask the source 
Khaz: but I heard you took action on some people by looking at their server chats 
like that 
Juju: so uh 
Dingo Ananas: ye he said i was 2 sided liar lol 
Aware: you are 
Dingo Ananas: how so 
Aware: you put on a face when you talk to the developers that you do not have when 
talking to others 
Aware: it's like 2 different personalities 
Juju: a 
Dingo Ananas: i dont think i do that lol 
onionbot 



BOT 
 — 31/07/2023 17:44 
Juju: egg 
Dingo Ananas: the devs do perfecly know i talk harsh when i have something meh to 
say 
Dingo Ananas: knowing zeb n six since 10/15 years 
Dingo Ananas: they know who i am 
Hoogle: hot take: none of this would happen if everyone spoke french 
Khaz: lol 
Dingo Ananas: andi dont change versions when i talk to others 
Khaz: oui oui baguette 
Hoogle: hon 
Dingo Ananas: croissan 
Aware: i don't get why you are so prideful about being a harsh person 
Dingo Ananas: its how i am 
Aware: when that exact thing is what pushes you away from people 
Aware: you are like 
Dingo Ananas: i dont have to put on dirt fort hat 
Aware: self aware of the issue, yet deny it 
Dingo Ananas: because i have some personality and its how i am i dont plan to 
adapt to ppl to please them 
Dingo Ananas: aka being a fake 
Juju: im only harsh when it's needed tbh 
Aware: you had a fake face on until around 2020ish 
Aware: idk what switch flipped where you became outwardly bitter 
Juju: sometimes i still hold back cause i dont know whether full harsh is helpful 
Juju: egg 
Dingo Ananas: can you like 
Khaz: me knowing sylvanor since 2013 wondering wtf aware is talking about 
Dingo Ananas: explain why till 2020 lool 
Dingo Ananas: idk what happened in 2020 
Aware: maybe i just didn't know you well 
Dingo Ananas: ye and u jump to conclusions ez again 
Aware: i never interacted with you until i was a mod 
Ohara joined the game. 
Hoogle: wb 
Juju: i cant say i know you well lol, so no opinion 
Khaz: ill say dingo can present himself more professionally thru chat and will do so in 
cases like speaking to devs but this is good ol sylvanor lol he has NEVER changed 
Dingo Ananas: u never intereracted to me n u said i was a 2 faced liar 
Dingo Ananas: its petty 
Aware: do you deny shit talking the team on your server? 
Khaz: you can't talk shit about developers? 
Hoogle: he doesn't 



Dingo Ananas: did you read the essay jesus 
Aware: do you deny leaking private info on your server? 
Ohara: Aware, it's his own server, isn't it 
Aware: regarding development 
Juju: egg 
Ohara: He can talk however he want, about anyone 
Aware: he sure can 
Ohara: Then what's the problem? 
Aware: but what happens when people see it? 
Dingo Ananas: what did i leak 
Dingo Ananas: u know if its leaked at some point and i find out 
Dingo Ananas: its because someone else leaked it lol 
Dingo Ananas: am not into brickadia secrets yet i have no ways to "leak" infos 
Aware: ctrl f "qa" in your server 
Dingo Ananas: ye so wat 
Aware: like 
dhagrow left the game. 
Dingo Ananas: am not the one leaking the infos you know 
Aware: tell me nothing was leaked with a straight face 
Hoogle: im confused 
Dingo Ananas: i talk about them like everyone can do once u get an info leaked 
Aware: prior to like 2022 
Dingo Ananas: its my server i am free to talk about what i did hear 
Hoogle: everyone talked about qa? I'm missing something 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 17:52 
Hoogle: when I was added to last QA near the end, I talked about it QA with people 
Khaz: sylvanor wont even give me his private BL addons why the fuck would he leak 
something 
Hoogle: like I was never given instructions not to or anything 
Juju: basically reworded aware's question best i could lole 
Hoogle: I may be misunderstanding something here hto 
Dingo Ananas: i remember  that time 
Dingo Ananas: when i was firstly accused of leaking infos about the qa grids things 
Dingo Ananas: when litrelly the devs posted pics of it just before lol 
Aware: well, there was instructions to not discuss qa publicly 
Dingo Ananas: do you read lol 
Saving 2,586,744 bricks... 
Hoogle: I never got any of those instructions, everyone was posting mad physic grid 
screenshots 
Hoogle: this was near the end of last qa tho, maybe the horse had bolted by the time 
I was added 
Aware: it was right above the instructions to download iirc 



Aware: some blurb about how if you leak qa info you will get kicked out 
Hoogle: extremely plausible I forgot or didnt see D: i did post physical pigs falling 
down a mountain 
Ohara: Wait, why leaking stuff about the QA so important, what's in the QA exactly? 
Hoogle: nuclear weaposn 
Dingo Ananas: 2 things 
Aware: everything that was posted had dev permission iirc 
Dingo Ananas: no shit was leaked 
Dingo Ananas: 2 
Dingo Ananas: the essay isnt qbout qa 
Ohara: I mean, I'm following this game quite well since 2021, and i couldn't get any 
leaked info about QA 
Hoogle: I posted in screenies at the time, along with many others, never got a 
message about it, this was some time ago now 
Aware: is the essay not about why you complain about the devs not liking/trusting 
you 
Khaz: sigh 
Aware: why you might not be liked: you insulted them in private 
Dingo Ananas: it is all about that and why lmfao 
Aware: why you might not be trusted: you leaked info 
Juju: it was to the point though, that i didnt even know bricki was in qa until he was 
bunt'd from it 
Dingo Ananas: u have an issue about the "leaked" infos 
Dingo Ananas: i never did that like seriously 
Dingo Ananas: u knoz 
Aware: give everyone access to your server chat log 
Aware: vindicate yourself 
Ohara: What info did he leak? Can you give an example and proof? Aware 
Khaz: dingo invite me to your server 
Hoogle: but people will read my relationship worries :( 
Dingo Ananas: ye there are lot of personal stuff in it since it was closed 
Dingo Ananas: ill give access to khaz 
Dingo Ananas: because i trust him 
Dingo Ananas: but u kno 
Dingo Ananas: ur missing a point here 
Aware: khaz i can give you some keywords 
Aware: to search for 
Juju: what was the "shit talking" even about though 
Dingo Ananas: u accuse me of talking about stuff i did hear 
Dingo Ananas: and punish me for talking about it 
Dingo Ananas: when am nliterally not the person that leaked the shit at first stance 
Aware: you weren't punished for it 
Khaz: discord username is khazahk sylv 
Dingo Ananas: uzbek lel 



Khaz: lol 
Aware: because you were the golden boy 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 17:59 
Ohara: I leaked it 
Dingo Ananas: so the fact i am the "golden boy" means i a the got that gets punished 
Dingo Ananas: fair 
Aware: you aren't anymore obviously 
Dingo Ananas: well its u that say i wa 
Dingo Ananas: i never considered me as 
Khaz: oh wtf we area lready discord frends 
Dingo Ananas: but im glad u did lel 
Dingo Ananas: ye lel 
Ohara: The thing is I doN't understand 
Ohara: Inviting people to the QA shouldn't be an objective thing 
Ohara: ? 
Dingo Ananas: its now more like a neptotism thing you know 
Dingo Ananas: ask ant about that he knows more 
Aware: what would be more subjective of a reason to not invite someone who has 
demonstrated they leak info 
Aware: and even now misrepresent the info 
Dingo Ananas: u still didnt tell me what i did leak 
Ohara: Inviting people to the QA shoudlN't be judge by objective thinking? I mean, 
okay, they shittalk of someone, but they actually care about the game, could improve 
on it. 
Dingo Ananas: u should know since u read the chat at that time 
Aware: you would leak in development features 
Aware: and discuss them in your server 
Dingo Ananas: like what "oh they might add cars, they might add dynamic stuff" 
mhmhmhmh 
Aware: also some drama about the chief hat 
Juju: whats a chief hat 
Dingo Ananas: L O L 
Ohara: chef hat lmao, why was there a drama about it in the first place? xd 
Aware: exactly 
Ohara: adults man 
Aware: dingo can explain 
Dingo Ananas: seriously u bring thaaaaat 
Aware: lol 
Dingo Ananas: it was me complaining avout the removal of some items 
Aware: it's a specific example i remember because it was so rediculous 
Dingo Ananas: to not offend "some" people 
Dingo Ananas: again it was resolved talking to the devs 



Ohara: I mean, gossipping is allowed 
Dingo Ananas: was maybe in 2016 ot 2017 lol 
Ohara: Free speech you know 
Dingo Ananas: so bringing that is totally unrelated 
Juju: what 
Dingo Ananas: ye i cant give my opinion on stuff 
Dingo Ananas: or it might displease the gods 
Juju: they were upset about complaint regarding a removed cosmetic? 
Juju: wat 
Khaz: i think thats an oversimplification 
Dingo Ananas: i was basically because they removed it for the wrong reasons (in my 
opinion) 
Dingo Ananas: and i talked bout that wit people 
Hoogle: dingo i cant say for sure but i know your way with words, you may have 
been quite lude in the way you worded your complaint 
Dingo Ananas: oh yeah i was 
Juju: wait 
Juju: so 
Dingo Ananas: doesnt mean i dont have the right to 
Juju: a chef hat, or chief hat 
Khaz: chief 
Dingo Ananas: chief 
Khaz: native american/indigenous 
Juju: bruh what you can do 
Ohara: Oh, wait, they really removed it? :c 
Dingo Ananas: but ye this thing isnt related to the current essay 
Juju: why was it even brought up 
Dingo Ananas: its an old drama that was closed by the devs and i 
Aware: bruh 
Dingo Ananas: because he likes to shit on me for anything even stuff he doesnt 
understand 
Hoogle: yeah it was removed ohara 
Aware: the essay was written because dingo and the dev's relationship soured 
Hoogle: other cultural headwear still exists in the game so it seems the reasoning is 
specific to cheif hat 
Hoogle: i dont know much about it tho 
Dingo Ananas: ye buts the cheif hat thing isnt related to that 
Ohara: :c because cultural appropriation or what? xd 
Dingo Ananas: it was before 
Hoogle: I assume so 
Dingo Ananas: ye basically that 
Ohara: xdddd muricans 
Dingo Ananas: they got mails sent from 
Dingo Ananas: 'some' people 



Dingo Ananas: complaining 
Aware: considering the relationship soured years ago, i don't really remember all the 
things that happened 
Ohara left the game. 
Dingo Ananas: dont do me a furdle pls 
Aware: who's furdle 
Juju: easy solution: make it in partnership with a native creator, make a tweet on 
official that you did 
Khaz: the problem with the hat is that 
Khaz: there are so many different tribes with wildly different hats 
Saving 2,586,490 bricks... 
Hoogle: it was amalgamation of your costume shop halloween plastic knockoff 
Juju: that too egg 
Juju: o 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:10 
Juju: :beans: 
Khaz: its just hard to have a generic tribal hat to represent all of the tribes when the 
hats can be so different from eachother 
Khaz: there's also the thing with rival tribes too lol 
Khaz: so i understand them for just getting rid of it but at the same time it really is a 
non-issue 
Khaz: up to the devs' empathy at that point 
Juju: man native representation is tricky aint it lol 
Aware: it wasn't an issue 
Aware: really 
Aware: but sylv through a fit for years lol 
Dingo Ananas: i admit i was p agressive when i did hear the item was removed 
Hoogle: definitely 
Dingo Ananas: but it was justified for reasons i talked with the devs 
Khaz: bruh he still comments on it to me to this day i dont think its really throwing a 
fit lol 
Dingo Ananas: and they agreed to it 
Dingo Ananas: then 
Dingo Ananas: we did close the nthing 
Dingo Ananas: the end 
Dingo Ananas: so brining it back is p funny 
Dingo Ananas: like 
Dingo Ananas: why dont u want to bring back the pedo thing while we r at it mabe u 
could find a relation between that 
Dingo Ananas: mhmhmmheh 
Juju: egg 
Aware: speaking of that 



Dingo Ananas: or more shit that ppl dont even know about 
Dingo Ananas: oh u have something to say on it sure 
Aware: remember how the day evar was kicked of the team you begged to join? 
Hoogle: off topic: Tealia's airship is a really nice shape 
Dingo Ananas: ye so what 
Juju: so do you two just not get along or is there something im missing 
Khaz: they definitely clash lol 
Dingo Ananas: sometimes there are times like dat ye lel 
Aware: i just find it ironic how when brickadia's reputation was the lowest it ever was 
you decided to try to use it to your advantage 
Dingo Ananas: ah ye thats new 
Dingo Ananas: o h 
Dingo Ananas: u mean 
Hoogle: I think it was more, a bad person had left, the team was better to join then? 
Aware: i think i'd say you are bitter you got rejected so many times 
Dingo Ananas: when he got removed i like asked even more to join? 
Dingo Ananas: damn thats really wrong 
Dingo Ananas: seriously lol i learned he was removed for that much later 
Hoogle: I know there's history where you were offered to join too right? 
Hoogle: but you initially had said no? 
Aware: me? 
Hoogle: is this right? 
Hoogle: @​ dingo 
Dingo Ananas: ye long ago 
Dingo Ananas: but pls dont say i took advantage of it 
Dingo Ananas: i like 
Dingo Ananas: learned it much later 
Dingo Ananas: ant can confirm that because i didnt read much discord at that time 
Juju: is port still on there 
Dingo Ananas: i can even find the 5 or 4 years old logs 
Aware: no 
Aware: port left 
Juju: egg one wonders why i guess 
Dingo Ananas: it comfirm me again that u jump to conclusions super ez 
Aware: yeah this one is me jumping to a conclusion 
Dingo Ananas: ye definitly 
Aware: im curious what skills you could even provide besides being able to build tho 
mari_ joined the game. 
onionbot 
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 — 31/07/2023 18:17 
Dingo Ananas: you dont need to join its none of ur business 
Dingo Ananas: i just trell u i code shit since 20 years 
Aware: are you secretly an unreal engine gode 



Juju: do you have exp in unreal 
Dingo Ananas: because of course all the game is ue oriented 
Dingo Ananas: i dont but bf does 
Aware: did you even make the scripts on your server 
Dingo Ananas: yes i did 
Aware: who's kiwi then? 
Dingo Ananas: its my bf 
Hoogle: that's his jam 
Hoogle: they both code 
Dingo Ananas: see u know me so well that u dont even know basic stuff about me 
and u decide am a lier 
Aware: how come kiwi has to be the one that updates configs to remove donator 
names lol 
Dingo Ananas: because he is the one that has access to the server and its easier for 
many sht 
Dingo Ananas: like repos 
Dingo Ananas: or save shit 
Aware: seems like kiwi did most of the work 
Juju: egg 
Dingo Ananas: its our personal internat organization u dont have to ask stuff about 
Dingo Ananas: attacking me on that is p petty 
Hoogle: this has gone from a discussion to clear up information to more personal 
swiping stuff 
Hoogle: im out! lots of love y'all 
Juju: a little defensive there egg 
Hoogle left the game. 
Aware: as if any of this has been anything other than petty 
Juju: so theres this whole drama that got people like my brother yeeted from qa, for 
petty stuff then? 
Dingo Ananas: attacking me on who does this or that on my server is off limit 
Juju: i am confusement at this point 
mari_: the fuck did I join into 
Dingo Ananas: becquse u know nothinhg about that 
Juju: also wheres the actual attack part 
Dingo Ananas: i dont know qnymore i guess lol 
Aware: i don't get why you can attack people but when i do it its off limits 
Dingo Ananas: because i never pesonally attacked anyone 
mari_ left the game. 
Aware: uh? 
Dingo Ananas: when i talk shit about the development of the game 
Dingo Ananas: its not the devs as persons 
Dingo Ananas: but u 
Dingo Ananas: u pretend to know anything about who code this or that in my place 
Dingo Ananas: pretending i know nothing 



Dingo Ananas: well if u want to believe that 
Dingo Ananas: ok fair 
Juju: all he was asking was how much of the code was done by you, how much 
wasn't 
Dingo Ananas: idk maybe 40% lol 
Aware: i was curious about your skills mostly 
Aware: i never had you pegged as a programmer 
Dingo Ananas: ye because thats not what i like to do when i play in a brick game 
Dingo Ananas: i also have a life and a job u know lol 
Aware: why would you want to be a dev if you don't like deving 
Dingo Ananas: i said i "didnt like" deving? 
Dingo Ananas: damn this lead to nowhere 
Russtman joined the game. 
Juju: not "dislike" 
Juju: more of a "i prefer to do other stuff but also im busy in life" 
Dingo Ananas: i guess ant will write another chapter 
Aware: lol 
Saving 2,586,486 bricks... 
Aware: why do you keep using my points as arguments against the devs 
Aware: i'm not even part of this team 
Aware: i only got involved because i saw the lie about be leaving because disliking 
the devs in the document and wanted it removed 
Aware: then i saw this new one 
Aware: then i explained my personal involvement in the events 
Aware: and i thought i explained why 
Dingo Ananas: i can understand ant when he says you jump to conclusions so fast 
that u dont have time to understand the issue, u demonstrated it well 
Dingo Ananas: i go to my place if u want to keep talking der ok 
Juju: egg 
Aware: i feel bad for ant 
Dingo Ananas: it ok ant is bad enough he is finnish lel 
Aware: you never should have drug him into this 
Dingo Ananas: another joke u dont get but its ok 
Bluester16 joined the game. 
Dingo Ananas: and i didnt lol 
Juju: and i am finnished with this drama for today, too tired for this 
Dingo Ananas: ye me too 
Dingo Ananas: remember to read the future updated thing later 
Dingo Ananas left the game. 
onionbot 
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 — 31/07/2023 18:29 
Juju: a 
Bluester16: a 



Aware: loevely guy 
Khaz: isnt he? 
Juju: i just wanted to build a fricking underground tower 
Khaz: love sylvanor 
Juju: you fricking fricks !!!one 
Aware: khaz did you get access to his ingame chat channel? 
MrHexTheGhost joined the game. 
Khaz: not yet 
Juju: wait whos 
Khaz: dingo's 
Juju: and y 
Khaz: so i can see what he leaked 
Khaz: apparently 
Aware: well when you do search for keywords, mostly developer names 
Juju: egg 
Aware: "Zeb" "Zeblote" "Six" "Arekan" "Conf" 
Bluester16: wuh happen 
Juju: yeah i was starting to wonder whether there was any truth to it 
Aware: you can also search "QA" probably before 2021 for all the stuff he would 
share 
Juju: this is queuenard level drama tbh 
Khaz: lol 
Bluester16: sylv got pissed off again? 
Aware: it's really stupid drama 
Saturn — 31/07/2023 18:32 
he's such a baby 
Dessert — 31/07/2023 18:32 
damn this shit some good a1000 grade wagyu beef 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:32 
MrHexTheGhost: Hmm? 
Erika — 31/07/2023 18:33 
what a clown lmao 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:33 
Aware: honestly sylvanor thinks this is bigger than it is 
Khaz: not yall downplaying the issues from a discord app 
Khaz: minus dessert 
Khaz: that was funny 
Khaz: and then doing it when he's gone pls 
Dessert — 31/07/2023 18:33 
i was actually silently watching making my next diss track move 



jk but i did actually get seated 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:33 
Khaz: Omg lets hear the beat luv 
astr — 31/07/2023 18:33 
even if everything stated in the document was true, the sheer EGO of claiming to be 
of such importants to the game is laughable 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:33 
Juju: was just asking stuff because i legit dont know half the details 
Aware: Sylvanor, could be described as a sort of godfather of Brickadia the game. 
The game began as a Blockland save viewer for Unreal Engine to see what Dingo's 
Blockland cities would look like in a more capable engine 
Aware: no ego detected 
Saturn — 31/07/2023 18:34 
you're right, i should tell him to go fuck himself when i see him next 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:34 
Khaz: there you go 
Juju: egg 
orion — 31/07/2023 18:34 
was avoiding chiming in because as soon as dingo realizes his words are being 
listened to or recorded he retreats because he can no longer control the narrative 
about what he says 
astr — 31/07/2023 18:35 
I asked a friend who has nothing to do with brickadia about their feelings of a 
document starting with that godfather shit 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:35 
Juju: he said no experience in ue coding but bf does, then does 40% of game code 
Juju: in server 
astr — 31/07/2023 18:35 
they said they'd immediately have a negative view of the person regardless of the 
rest of the doc lol 
orion — 31/07/2023 18:35 
it was nice to get a long uninterrupted chatlog of easily disproven shit 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:36 



Aware: i can't wait for my section to be expanded where nothing i say is represented 
honestly 
orion — 31/07/2023 18:36 
this entire situation is so simple in reality and is made complicated because dingo 
refuses to acknowledge how simple it is 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:36 
Juju: oh yeah aware, were you on QA or full dev mode 
Juju: when you were on the team 
Dessert — 31/07/2023 18:36 
aware you're making a big splash in the music industry with a double feature in the 
document 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:36 
Aware: i was a moderator 
Khaz: im about to get access to the server 
Khaz: so what is easily disproven 
Juju: my brother doesnt care enough to find out if he's still bound by a QA non 
disclosure lol 
Aware: surprisingly, as a moderator i tended to know what was going on in the 
community 
Khaz: because nobody can show it for some reason 
Khaz: wait what did bricki even do to get kicked juju lol 
Khaz: he literally just builds wut 
Saturn — 31/07/2023 18:38 
i heard that qa got downsized a while back 
Dessert — 31/07/2023 18:38 
i  think  bricky got his acc hacked into or somethi 
at some point 
Saturn — 31/07/2023 18:38 
probably just didn't make the cut, i doubt it's personal 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:38 
Juju: said he sent some sort of screenshot of a "public statement" that was in a QA 
chat, idk 
Ohara joined the game. 
Juju: i forget who he sent it to, prolly sylv because he's the one who showed me the 
doc 
Ohara: Something happened? 
Juju: so i wanted to get out of him a possible release date (not to share obv) but only 
if he's no longer bound by his non disclosure 



Juju: he doesnt care enough to know if he is 
A Green Seed joined the game. 
A Green Seed has become garnet (granted by orion) 
Juju: xd 
Juju: hi 
Aware: typically you don't get out of a nda when you get fired or quit 
Ohara: what is a NDA? 
Saturn — 31/07/2023 18:41 
yeah, i wouldn't risk it 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:42 
Aware: it wouldn't make sense for someone to sign an nda at amazon and then get 
fired and be able to tell walmart all their secrets 
Juju: i was only going to ask him for said info if he was no longer bound, because 
duh i live with him and being sued would drain our money 
Ohara: jesus, is it really that serious? wow 
astr — 31/07/2023 18:43 
NDA is a non-disclosure agreement, basically a legally binding document stating you 
will not leak information you are provided in the program @ ohara 
Saturn — 31/07/2023 18:43 
i don't know the specifics of the brickadia qa nda but i've signed a few before and 
they last quite a while 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:43 
Ohara: Ah, I see 
Juju: there was a askreddit a few years ago about people's expired NDAs 
astr — 31/07/2023 18:43 
any private testing system worth their salt would make people sign an NDA 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:43 
Juju: a top post was about the release of kraft velveeta shells with cheese from 30 
years ago 
Aware: i get to sign a nda yearly at my job lol 
Juju: or future release at the time 
Juju: o 
Juju: what is ur nda about (wrong answers only) 
Dessert — 31/07/2023 18:45 
waffle tasting 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:45 



Aware: i can't collect my stock incentives or bonus unless i sign another one 
Ohara: nda is bullshit 
Saturn — 31/07/2023 18:45 
they're pretty important 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:45 
Ohara: I know 
astr — 31/07/2023 18:45 
it's not bullshit it's super important and justified lol 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:45 
Juju: they're a double edged sword, sometimes abusive employers tend to 
weaponize nda's 
astr — 31/07/2023 18:46 
yeah 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:46 
Ohara: I just, love seeing the world burn 
astr — 31/07/2023 18:46 
justified to an extent I should say 
Saturn — 31/07/2023 18:46 
true 
they can definitely be abused 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:46 
Russtman left the game. 
Saving 2,586,357 bricks... 
Dessert — 31/07/2023 18:47 
Autosaver spoke facts 
onionbot 
BOT 
 — 31/07/2023 18:48 
Ohara: What if an outsider somehow gets confidental information, who hasn't signed 
an NDA, and then leaks it? 
Ohara left the game. 
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